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EXERCICIS 
 

1. Completeu la segona columna, i a continuació relacioneu cada substantiu 
amb un dels quatre grups que teniu en la tercera columna: 

 
 
 masculí femení 
 
Ex.: mestre mestra  invariable 
 
 cantaire .................  
  
 dansaire .................  
    canvi de la vocal 
 sogre ................. última per a 
  
 gallinaire ................. 
 
 espòs ................. 
   

 jardiner ................. afegiment d'una a 
  
 boletaire ................. 
 
 alumne ................. 
 
 marqués ................. 
  
 metge ................. afegiment del sufix 
   -essa a la base lèxica 
  gat .................  
 
 alcalde ................. 

 
 

2. Alguns del noms que trobareu a continuació fan el femení en -a i d'altres són 
invariables. A més, n’hi ha alguns que poden fer el femení de les dues maneres 
(invariable i afegint –a). Classifiqueu-los (en cas de dubte, podeu consultar el 
diccionari). 

 
 
cantant, conferenciant, dibuixant, supervivent, aprenent, estudiant, gegant, 
president, acompanyant, manifestant, caminant, viatjant, sant 
 
invariables               femení en –a                             de  les dues maneres 
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3. Busqueu el nom del mascle, la femella i la cria corresponent: 
 
 
 mascle femella cria 
 
 .................... euga/egua .................... 
 
 ànec .................... .................... 
 
 .................... .................... vedell 
 
 .................... somera .................... 
 
 gat .................... .................... 
 
 .................... gossa .................... 
 
 .................... .................... garrí 
 
 conill .................... .................... 
 
 gall .................... .................... 
 
 .................... ovella .................... 
 
 .................... cabra .................... 
 
 .................... lloba .................... 
 
 cérvol .................... .................... 
 

 
 
4. Ompliu els buits amb els noms de familiars que falten en la llista següent: 

 
 
 masculí femení 
 
 rebesavi .................... 
 
 .................... besàvia 
 
 avi .................... 
 
 .................... parenta 
 
 pare .................... 
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 .................... tia 
 
 germà .................... 
 
 .................... cosina 
 
 nét .................... 
 
 .................... filla 
 
 marit .................... 
 
 .................... besnéta 
 
 padrí .................... 
 
 .................... neboda 
 
 cunyat .................... 
 
 sogre .................... 
 
 gendre .................... 

 
 
5. Col·loqueu les següents formes de plural en la columna que els corresponga: 
 
 

abelles, accents, texts/textos, abrics, negres, acordions, arrossos, llapis, 
accidents, cactus, autobusos, avions, actes, trists/tristos, virus, aeroports, ànecs, 
discs/discos, portes, cases, assassins, calaixos, globus, botons, agulles, 
ajuntaments, pobres, àlbums, balcons, braços, pins, desigs/desitjos, llaços, 
frescs/frescos, pares 

 
 

-a/-e ∏ -es -s  -ns  -os  -s/-os invariable 
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6. Poseu en plural les paraules següents: 

 
 
 singular plural 
 
 
 adreça 
 
 
 aigua 
 
 
 botiga 
 
 
 boca 
 
 
 butxaca 
 
 
 plaça 
 
 
 esponja 
 
 
 foca 
 
 
 llengua 
 
 
 llesca 
 
 
 mantega 
 
 
 taronja 

 
 
7. Formeu el plural de les paraules següents. Recordeu que la lletra s es pot 
convertir en el dígraf ss, depén del so. 
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 singular plural singular plural 
 
 autobús .................... nus .................... 
 
 matalàs .................... ós .................... 
 
 avís .................... pas .................... 
 
 nas .................... pastís .................... 
 
 sis .................... rus .................... 
 
 dos .................... pis .................... 
 

 
 
8. Escriviu el singular d’aquestes paraules: 

 
 
avis - avi àvies- balons-  braços- 
trens- dones- germans- senyors- 
germanes- reis- mans- pomes- 
peixos- caps- senyores- dents- 
dits- cordons - peus- senyoretes- 
pans- ulls- mesos- ties- 
vius- caramels- reines - ganivets- 
bastons- cames- llaços - gots- 
ous- cares- pitets- botons- 

 
 

9. Classifiqueu les paraules de l’exercici anterior en columnes segons el 
morfema de plural que fan servir: 

 
 

avi / avis baló / balons braç / braços àvia / avies 
 
 

 

10. Escriviu el plural de les paraules següents: 
 
jersei - jerseis banc- sabó- cabra- 
foc- forat- pis- llit- 
llimac- tigre- patinet- roda- 
cançó- mestra- terra- camió- 
sogra- pesseta- garatge- balcó- 
plat- dibuix- galeta- plàtan- 
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guix- granera- suc- coixí- 
termòmetre- xampany- pilota- gas- 
abric- tassa- be- lleó- 
carrer- arbre- escopeta- ocell- 
sabata- sopa- rellotge- forquilla- 
paper- camí- avió- número- 
 

 
11. Escriviu el singular d’aquestes paraules. Classifiqueu els mots que heu escrit 
en singular segons formen el plural i comproveu el gènere: 

 
homes - home mares- estrelles- bates- 
contes- papallones- pares- llebres- 
prestatges- creïlles- fletxes- bufandes- 
cadires- temes- pobles-  trampes- 
idiomes- eines- poetes- faldilles - 
cotxes- tovalloles- cordes- culleres- 
arbres- capses- perses- verges- 
torres-  muntanyes-  trompetes- aromes- 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
12. Llegiu les següents paraules i classifiqueu-les segons aquests criteris: 

 
 
  a) agudes acabades en so vocàlic. 
  b) planes acabades en so vocàlic. 
  c) agudes acabades en so consonàntic. 
  d) planes acabades en so consonàntic. 
 

amo, comú, homes, jardins, avi, pare, jove, marges, cotxe, pares, verges, 
amos, frare, avis, home, veí, carros, marge, català, comuns, carro, bé, veïns, 
jardí, avió, frares, joves, cotxes, verge, catalans, avions, béns 

 
 

singular  Plural masculí + s Plural acabat en -es Gènere  
Ex. home homes  masculí 

    
    
    

§ Com a norma general, el plural dels substantius es forma afegint una ________ al singular 
corresponent. 

§ Els substantius acabats en –a àtona formen el plural canviant aquesta vocal per la 
terminació ________. 
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so vocàlic so consonàntic  
a)  comú 

 
 
 

 

c) jardins  
 

agudes 

b)  amo 
 
 
 
 

d) homes  
 

planes 

 
 

13. Escriviu el plural de les paraules següents: 
 
Ex.:  boig boigs bojos 
 
 text ............. ............. 
 
 gust ............. ............. 
 
 bosc ............. ............. 
 
 roig ............. ............. 
 
 passeig ............. ............. 
 
 desig ............. ............. 
 
 disc ............. ............. 
 
 risc ............. ............. 
 
 test ............. ............. 
 
 
 
 
 

 
 
14. Escriviu el plural d’aquestes paraules: 

 
avís ............. nus ............. progrés ............. 

imprés ............. ingrés ............. ús ............. 
bres ............. embús ............. gas ............. 

Les paraules que acaben amb -st, -ig, -sc, -xt, poden fer el plural amb 
_____________ o ______________ 
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interés ............. fracàs ............. nas ............. 

anís ............. accés ............. arròs ............. 
succés ............. abús ............. pis ............. 

 
 
15. Escriviu el singular dels mots següents i indiqueu quins d'aquests mots fan 
també el plural acabat en -s, com discs: 

 

 
 
16. Escriviu el masculí de les paraules següents: 

 
FEMENÍ MASCULÍ FEMENÍ MASCULÍ 

marquesa  suïssa  
esposa  andalusa  
russa  gossa  
encesa  rossa  
melosa  grossa  
furiosa  seriosa  
escassa  espessa  
japonesa  burgesa  
precisa  francesa  

 
 

17. Classifiqueu les parelles de paraules de l'exercici anterior segons facen el 
plural amb –s (essa sonora) o amb –ss (essa sorda). Fixeu-vos en aquests 
exemples: 

plural singular plural acabat en -s 
empatxos   

discos   
textos   

desitjos   
safaretjos   
passejos   
gustos   

cartutxos   
feixos   

reflexos   
boscos   
guixos   
lletjos   
bojos   
dolços   
fixos   
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–s (essa sonora) –ss (essa sorda) 
Ex. marqués - marquesa Ex. rus - russa 

  
  

 
 
18. Torneu a escriure aquestes frases i poseu en singular les paraules en 
negreta: 

 
a. Vam comprar uns pastissos molt cars. 
 

............................................................ 
 

b. Els cossos diplomàtics dels països veïns van assistir a la festa. 
 

........................................................... 
 

c. Quins autobusos heu d’agafar? 
 

............................................................ 
 

d. Els cursos superiors tindran festa. 
 

............................................................ 
 

e. Aquells lleons en alguns casos es mengen la carn i els ossos també. 
 

............................................................ 
 

19. Torneu a escriure les frases següents i poseu en plural les paraules en 
negreta: 

 
 

a. Ja fa un mes que no ens hem vist. 
 

......................................................................................................... 
 

b. Falta un tros de roba del matalàs. 
.......................................................................................................... 
 

c. En aquell avís s’explica on és l’accés al pis. 
 

.......................................................................................................... 
 

d. Ens cal un permís per a recollir aquell ós polar. 
 
.......................................................................................................... 
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e. No òmpligues el pis amb tants mobles. 

 
.......................................................................................................... 


